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[2188] IEXECUTIVE SESSION

MONDAY, JANUARY 24, 1944

HousE 0F REPRESENTATIVES,
SPECTAL CoMMITTEE OF THE COMMITTEE ON MILITARY AFFAIRS,
Washington, D. C.

The specral committee met, pursuant to call, at 10 :40 o'clock a. m. in room 1310
New House Office Building, Honorable Andrew J. May (chairman), presiding.

Present: Representatives May (chairman), Sparkman, Costello, Durham,
Elston, Martin and Fenton.

Also Present: Lt. Col. Knowles; H., Ralph Burton, General Counsel to the
Committee ; and Mr. Joseph Colgan, special investigator,

The CHAIRMAN. The committee will be in order.

Mr. BurtoN. Mr. Hoffman.

TESTIMONY OF ROBERT HOFFMAN

(Mr. Hoffmnan was duly sworn.)

Mr. BurtoN, Please state your full name.

Mr. HorFMAN. Robert Hoffman.

Mr. BortoN. Please give your honme address, your occupation, and something of
the background and the experience which you have had.

Mr. HorrmaN. The permanent address is 651 South Dunsmuir [2189]
Avenue, Los Angeles; present address Ramon Guzman 96, Mexico City, D. F.;
civil engineer in field construction, railroads, tunnels, highways, utilities, hydro-
Iytic plants for 22 years.

Mr. BurToN. Mr. Chairman, I subniit several letters of commendations which
have reference to the capability, integrity, and respousibility of Mr. Hoffman and
ask that they be spread upon the record.

The CHaRMAN. Be it so ordered.

(The letters refererd to are as follows:

WAR DEPARTMENT,
UNITED STATES ENGINEER OFFICE,
Honolulu, T. H., March 17, 192.
Refer to File No. ND 312.1
Mr. ROBERT HOFFMAN,
c¢/o0 Hawaiian Constructors,
Honolulu, T'. H.

My pEarR Mr. Horraan: I have your letter of March 15th and thank you for
the statements contained therein, I desire to thank you for the service that you
have rendered and the support that you've given me while on duty as District
Engineer.

I hope that I will again have the pleasure of working with you under conditions
where we can build up an organization with the efficiency that all true coustruc-
tion men love.

Sincerely yours,
/s/ 'THEODORE WYMAN, JR.,
Colonel, Corps of Engineers,
District Engineer.
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[2190] HEADQUARTERS TTH AIR FORCE,
Hickam Field, T. H., 6 April 19)2.
To Whom It May Concern:

During the period October 27, 1941 to February 9, 1942, during which the
undersigned was stationed at and in Command of Bellows Field, T. H., Mr.
Robert Hoffman was area Superintendent for Hawaiian Constructors.

I found him to be especially coaperative.

He seemed to anticipate the construction needs of the post and missed no
opportunity to offer practical suggestions.

His company, through him, was willing to do everything practical to speed
up construction so the field could be gotten ready for operations.

(s) LeoNarp D. WEDDINGTON,
Coloncl, Air Corps,
Deputy Chief of Staff.

HEADQUARTERS BELLOWS FIELD,
OFFICE OF THE COMMANDING OFFICER,
Bellows Ficld, T. H., 8 Aprii 19)2.
AM/jsv
In reply refer to:

Mr. ROBERT HOFFMAN,
Hawaiian Constructors, Dellows Field, T. H.

DeAr Mg, HorFMAN ; It has been a distinet pleasure to be connected with you
[21911] during the past four months. In my capacity as S—4 of this station,
I was in almost daily contact with your activity.

Since the outbreak of war, there has been an incredible increase of the work
heaped upon your organization, with all its attendant confusion. It was often
a thing to marvel at to know that one man could handie all the details that
came under your care, and still stand up under it with a smile.

Few people here know or properly appreciate the many things that you have
done for the men of the service. Fortunately you were just a hit out of reach
of a lot of red tape. This enabled you to do many of the things that you have
done for the men here. However, without your intense desire to do things for
the comfort and recreation of the soldiers, many of these things would bave
been left undone.

Your all around spirit of cooperation has been “above and beyond the call of
duty”. My only hope is that your successor may be half as cooperative and half
as interested in our fighting men as you have always been.

With the sincere hope that our paths may cross again, I wish to bid you

Aloha,
(s) A. MEULENBERG,
Lt. Col., Air Corps.
HEADQUARTERS BELLOWS FIELD,
OFFICE OF THE COMMANDING OFFICER,
Bellows Field, T. H., 20 April 19/2.
[2192 In reply refer to:

Mr. RoBERT HOFFMAN,
¢/0 Hawaiian Constructors, Bellows Field, T. H.

My DEAr RoperT: It is with sincere regret that I find you leaving your work
with the Hawaiian Constructors at Bellows Field. Since I have been in com-
mand of Bellows Field, I have worked with yvou daily and have always found you
to be very, very cooperative, and in my opinion, an excellent engineer and con-
structor. I don’t believe it would be possible for them to fill your placc ade-
quately.

I wish you great success in your undertakings, and pleasc remember always
that you carry my sincere respect and affection with you wherever you go.

Truly and sincerely,
(s) W. C. FarNuUy,
Colonel, Air Corps,
Commanding.
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c0-2
HEADQUARTERS SEVENTI A1 Forer I3 SE CoMAAND,
OrrIcE or TIE COMMANDING (TKNERAL,
Hickam Field, T. I1., 21 April 19}2.
Too Whom il May Concern:

I have known Mr. Robert Tloffinan since September, 1941, in the capacity
of superintendent of construction for the Avmy project at Dellows Field, T. H.

My, IToffman is an exceedingly trustworthy man who will [2193] aive
complete cooperation to his superiors.  Ile will, however, insist upon honest
dealings which is an asset hard to find. ITe is eminently ¢ualified to direet
dirport construction,

The above opinions are hased upon my observations of him while T was serving
as Commanding Olicer of Dellows Field, T. I1., and as Commanding Officer of
the Neventh Air Force Base Command, a command which supervises all Air
Corps construction in the Hawaiian Islands.

It is with much regret that our associations are now terminated.

/8/ W. E. FARTHING,
Drigadicr General, U, No Avwmy,
Commnianding.

Wanr DEPARTMENT,
UN1TED STATES KNGINEER OFFICE,
McMuvray., Alberta, Canada, August 2, 1952,
Address replies to: Oflicer in Charge.
To Whow it May Coneern:

I have known Ar. Robert Hoffman for a peviod of twao months through intimate
daily contact on the Canol Project.,

In hix position as Superintendent for the constructors, Bechtel, Price and
Callahan, he has at all times displayed untiving energy and a riave ahility to
wet things done in o mininpum of time,

/s/ ). N. KRULGER,
L1. Col., Corps of Engineers,
Busce Zone Commander,

2y Mr. Brwrox, Had you oceasion to be in Hawaii and surrounding
territory?

Mr. HorFaax, Yes, from March 1941 until May 2, 1942,

Ar. Burtox. In what eapacity were you therve?

M. THoresaN, As area superintendent for the ILnwailan Constructors who
held the prime Avmy contvacts with the U, 8. Engineers. The various super-
intendency covered cverything on the windward side of the Island of Oahu,
from Diamond Head to Knhukna, It embraced all of the defense work, air-
ports, utilities, artillery camp stations, roads, air raid warning stations, in
fact all Avmy work for a distance of some 70 miles along the coastline; especially
Bellows Field, Camp Ulnpau, Canica Hospital Dase and Airtield Zevo as it was
not named at that time.  Total valuation of that portion of the contract was
approximately $£20,000.00°0  Prior to assuming the area, set up the working foree
at Wheeler Tield, and prior to that the working force at Hickam Nield, all of
the work done under the District Engineer, a Colonel Theodore Wyman, Jr.,
succeeded in February 1942 by Colonel Lyman, whao, in April, became General
Lymian, now deceased.

Mr. BurteN. Did you have any supervixion over any other construction work
in that terrvitory?

12£95] Mr. Horryvax, Al construction work in the territory.

Mr. Durrox. Did you have any supervision over construction work on any
of the Pacific Islands?

Mr. HorrMAN., None at all.

Mr. Burtox. Do you know the fiems which composed the Hawaiian Con-
structors?

Mr. Horramax., Yes, the Rohl-Connolly Company who started the original
negotizitions with Colonel Wyiman in Los Angeles: the Callahan Construction
Company of Dallas and Lox Angeles: the Gunther-Shirley Company of Lincoln,
Nebraska, and Los Angeles: the Hawaiinn associate operating uuder the nane
of Ralph A. Wooley,
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This group of constructors was augmented shortly after December 7. 1941
when all contracts by other contractors were canceiled by Colonel Wyman and
the concern known as the Hawaiian Contractors, sponsored by Walter Dilling-
haun, and actually headed by a Mr. Bennett were taken in the organization.

Mr. BurtoN. Do you wmean that the Hawaiian Contractors did have contracts
and they were cancelled by Colonel Wyman after Decewber T, and that there-
after the Hawaiian Contractors becime associated with the Ilawaiian Con-
Structors’”

Mr. HorryaN. Correct.  Mr. Dillingham put on the active operating committee,
which was the top committee, a Mr. Bennett.

Mr. BurtoN. You spoke of an operating committee, of what persons was that
composed?

[2196] Mr., HorrymaN, Hans Wilhelin (Bill) Rohl, Paul Grafe, Mr. Bennett,
and Ralph Wooley.

Mur. Burrox. What were the diates of the first negotiations?

Mr. HorFMax. Talk of it started in December 1940, the actual contract eame
into effect sometime in February., I didn't get over there until the Latter part
of April 1941,

Mr. BrrroN. Do you know anything about the negotiations for these contracts?

My, HorFraaN, The close association of Rohl and Major Wyinan during Major
Wyman's tenure of oflice as Distriet Engineer of Los Angeles: it was common
knowledge among the contractors on the West Coast that nobody could get a
contract outside of Rohl with Major Wy,

Rohl had secured one contract down at Long Deach throngh Major Wyinan.

Mr. Breren. Did you ever talk with any contractors about this?

Mr. HorrMAaN. Yex, | talked to several contractors offthandedly, as to just where
Rohl got hix pull and how he hecame so powerful in being able to pick up these
contracts out of the air when the rest oi them were lighting for then.

Mr. BrrtoN. Did they give you any reason why he had that influence?

Mr. HorrMaN. No, just that the reputation of Rohl was such that he was known
to have paid and hought hisx wuay in contractual [2197 ] work for years
on the West Coast. Robl was not liked by the West Coast contractors,

Mr. Burron. Coming back to thix operating committee in Hawaii, can yon
state whether any one person was a dominant fizure

Mr. HorFMAN. Rohl wias the dominant figure.  In faect, so mueh o that after
the connnittee was formed, along the latter part of September or the first part
of October. conditions for the operating superintendents became much worse.

Mr. BurioN. Was that in 19417

M. HorrMaN, It becaine much worse for procuring of equipment and materials
due to Rohl consistently bungling as operating director,

Mr. Drrrox. Could you say that any delay in the construction work was
oceasioned by the handling by Rohl?

Mr. HorrMaN. Definitely so. Let e add that can be verified by a statement
from Mr. Clapp, who was brought over there to Hawaii asx project engineer about
the first of December 19410 and who after fonr weeks had a very severe verbal
battle with Rohl on account of the opevations and he left the island and cins
back to the mainland.

Mr. Burtox. Do you know of any protests on the part of Wyman to Rohl that
the work was being delayed?

Mr. HorraaN. No, the incompetence of Colonel Wyman conld offor no protest
to anyone.

[27198] My, BurtoN. Do you mean that Colonel Wyman wis inefficient

Mr. HorryaN. Definitely so.

Mr. BurToN. Can you give any reason for that?

Mr. HoFFMAN, As a field construction engineer, Colonel Wyiman couldn't handle
a constraction job in civilian life. He surrounded himself with men who wonld
say nothing but yes, therefore e denied himself the privilege of ideas that wonld
expedite the work and the materials: in other words doing a good job, it conld
not be done with his arrogaice.

Mr. BurroN. Do you recall when Rohl came to Ilawaii?

Mr, HorrmaN, I would say the latter part of September 1941,

Mr. DBurrox. Did Colonel Wyman act npon the recommendations off Rohl in
opposition to those of other persons?

Mr. HorrMAN. Yes, the recommendations of Rohl who wasn't qualilied to
handle that job were detrimental to good operations in completing the work
assigned.
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Mr. Burton. Did you find that non-completion of the work was detrimental
to the interests of the United States?

Mr. HoFFMAN. Yes, time and time again.

Mr. BurtoN. Did Colonel Wyman have the absolute control of the work?

Mr. HorFMAN. Absolute control.

Mr. BurtoN, Did he have to report to any superior officer ?

Mr. HorFMmaN. I imagine he had to report to Colonel Hannum who was, up
until December 7, the District Engineer with head- [2199]1 quarters in
San Francisco. Hawaii at that time was not an individual Division Office—it
was part of the Division Office of San Francisco. After December 7 it became
an individual office and Wyman was made a District Engineer.

Mr. BurToN, From that time on he was in complete authority?

Mr. HorrMAN. He was in complete authority prior because his reports, if
he made any and he must have, could not have been truthful based on the
actual work completed at that time. Any ordinary construction man by checking
the reports could have found out that something was vitally wrong.

Mr. BurtoN. Did you ever have any conferences with Wyman about the delays?

Mr. HorrMAN. Yes, many of them in which there was very little satisfaction
and one in particular which took place at Colonel Wyman's call for all of the
area engineers and area superintendents to meet in his office. This was in the
latter part of August 1941 and in the presence of Paul Grafe, one of the associate
contracting companies in the Hawaiian Constructors. The statement best remem-
bered is one by Colonel Wyman who said, “You men have fallen down. I expected
you to spend two million dollars a week and you are only spending one. What
are you going to do about it?”

Mr. BurtoN. Do you recall any of the answers made to Wyman?

Mr. HorFMAN. There were many answers. In fact, all of the superintendents
said, “Give us more equipment and more material [2200] and we will
give you the expenditure.”

Mr. Burton. Is it a usual thing to complain to contractors that they are not
spending enough money?

Mr. HorrFManNN, On the contrary, it is the usual complaint of the owner to
ask for expeditious completion of the assigned tasks at the lowest possible costs.
We never speak of making expenditures without a definite assignment of a
definite task or certain work to do.

Mr. BurtoN. Do you recall whether Rohl was present at that meeting?

Mr. HorramaN. He was not at that time.

Mr. Burton. Did any of the persons present complain about Rohl’s attitude
and activities?

Mr. HorraraN, I might safely say that every superintendent on the job com-
plained of Robl’s bungling of the whole job, in fact, several of the superintendents
resigned and broke their contracts because of it.

Mr, BurToN. Do you recall what part of this construction was the installation
of permanent warning signals, or are they air raid signals?

Mr. HorFMaN. Permanent Air Raid Warning Signals, referred to as AWR.

Mr. BurtoN. Do you recall if there was any delay in the installation of these
stations?

Mr. HorrFMAN. Yes, in my areas there were delays on four of [2201]
them.

Mr. BurtoN. Can you give any reason for that?

Mr. Horraran. Inefficient operation and direction by the operating committee
of the Hawaiian Constructors, of which Mr. Rohl was the head.

Mr. Burton. Could those warning stations have been completed by December
7, 1941, the date of the attack upon Pearl Harbor?

Mr. HorrFumAN. Yes, sir. There were ample men and ample material. All of
the AWR stations on that side of the island particularly were tunneled out
of the rock formations along the sea, and we had ample tunnel equipment as
far back as August 1941.

Mr. Burton. Had those stations been completed and in operation by December
7, would it, in your opinion, have aided in detecting the approach of planes?

Mr., HorrmaN. Yes. If the stations were working, in effect and force, they
would have detected the approach of planes.

Mr. Burron. Had Rohl conducted the confract work in an efficient manner
and utilized the men and equipment as he should have done, could these air
raid warning stations have been completed by December 7?

Mr. HoFFMAN. Yes, sir.
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Mr. Burron. Can you state whether or not it was generally understood that
these: Air Raid Warning Stations were considered [2202] vital to the
defense of Hawaii?

Mr. Horraan. Very much so.

Mr. Burrto~. Ishow you a document which is entitled, “State by Robert Hoffman,
Area Superintendent, 5th Field Area, Bellows Field”, and ask you if that document
was prepared by you.

Mr. HOFFArAN. Yes, sir.

Mr. Burrox. Mr. Chairman, I ask that that be submitted as Exhibit No. 1.

(The document referred to was marked as Exhibit No. 1, of 1/24/44.)

Mr. BurtoN. Can you give the date that this was prepared?

Mr. HorFaaN. It was completed April 29, 1942,

Mr. Burtox. This statement is composed partly of narrative and partly of
exhibits?

Mr. HorrFaraN. That is correct,

Mr. Burtox. Do any of these exhibits reflect upon the progress, or lack of
progress of the construction work in Hawaii?

Mr. HorrMAN, They do.

Mr. Burton. I will ask you to point out some of the exhibits which bear upon
these questions.

Mr. HorrFyMAN. These are the exact copies of the originals. One or two are
addressed to Rohl that definitely tie him into the thing you want, I think. Exhibit
No. 20, dated March 10, [2203] 1942, is a memorandum to Mr. Rohl asking
reasons why the tunnel work was stopped at Bellows Field after General Tinker
and General Farthing agreed to go ahead with it immediately, as the tunnel
would be the only supply depot for aviation gas for the windward side of the
island. General Tinker advised me personally that it was one of the most im-
portant items of quick defense required for Hawaii.

Mr. BurtoN. Mr. Chairman, I ask that this particular memorandum be spread
upon the record.

Mr. CosTELLO. Be it so ordered.

(The memorandum referred to is as follows:)

Exhibit No. 20

Memorandum to H. W. Rohl.
From Robert Hoffman.
Date: March 10, 1942,

We are at a loss to understand why our original list, which you recommended
be mailed to the 15th Area, on equipment necessary for tunneling, was stopped.
Mr. Lomax advises that you held up this list without notation to hold in abeyance.
Your call last night seemingly advised that we proceed at once.

Will you kindly advise this office whether we are to proceed and, if so, give us
some help in securing the equipment and we shall give yvou a pretty good job,
1 have the men and am anxious to hand much the second tunnel cheaper and faster
than was done with the equipment on the previous job.

[2204] We fully understand the difficulty in securing equipment and general
conditions pertaining to the entire setup, but we still feel that you can give us some
Lelp, and we shall do our best with what we have to work with.

We thank you for your help.

ROBERT HOFFMAN,
Superintendent Fifth Field Area.
RH/nf
Address Reply to District Engineer
U. S. Engineer Office
P. O. Box 2240, Honolulu, T. H.

[2205] Mr. BurtoN. Have you any knowledge of contracts which related
to defense installations and projects on the islands of the Pacific held by the
Hawaiian Constructors?

Mr. HOFFMAN. Yes, general knowledge. The heads of the Hawaiian Con-
structors had another organization called Territorial Constructors which was
headed by Paul Grafe, who was second in command of the Hawaiian Construc-
tors. Those contracts were let, however, by Colonel Wyman on the Island of
Hawaii, the Island of Lanai, and the Island of Kauai, but the two organiza-
tions didn’t mix although they were headed by the same group. One was called
Territorial Constructors on the outlying islands.
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Mr, Drerox, Is it true that the Hawaiian Constructors had a contract on
some of the Pacifie Islands?

Mr. Horeman, That ix true, siv.  Some of my men were shipped down to
some of those islands at various times to work.

Mr. BrrtoN, Did yon have any occasion to come in contact with Paul Grafe?

Mr, Horeaan, Yes, PPaul Grafe was iy inmnediate supevior and up until the
time that Rohl came to TLiwaii, Paul Grate was in command of the work.

Mr. Brrrox, Did each of the companies associated with the Hawaiian Con-
strueteors have their representatives on the johs?

Mr. HoFrMAN, No, not at all. Panl Grafe acted for all of them when he was
head, with the exception of Mr. Wooley who was the Hawaiian part of the
constructors.  Paul Grafe [2206] acted for Gunther-Shivley and Calla-
han, and it you look back to Los Angeles, you will find that the Gunther-Shirley
offices and the Callahan offices are in the sawe building, Suite No. T14 West
Olympie BDoulevard.

Mr. Brrrtox. After Rohl came to Hawaii in September of 1941 did e super-
sede (afe <o far as having charge was concerned ?

Mr. TTorrarax. Yes,  He seemed to he the top wman,

Mr. BurroN. That was for all of the companies?

M. [Horearax. Al of then

Mr. Brrrox, Mr. Chaivman, I would like yowr permission at this point te
submit and he spread upon the vecerd a letter dated December 10, 1043, from
the Innigration and Naturalization Nervice of the Department of Justice to
me which gives the Immigration and naturalization record of Hans Wilhelm
Roll.

The Ciiamaaxn, Be it so ordered.

Mr. DurrroN, T wonld Jike to say at this point that this letter shows that
ITans Willielm Rohl ¢nme to the United States the first time on October 23,
1915, It further shows that during all of the years he was in the United States
until Neptember 1941 he wade no attempt to hecone naturalized, although duar-
ing the latter part of his being in the United States he enjoyed the henefit of
Government contraets,

Mr. ErstoN. Before he was natinralized

Mr. BURTON. Detfore he was naturalized,

Mr. Eistox, YWhere did he come from?

[2207} Mr. Buvrrox, e came from Germany.

The CHAIRMAN. Had he taken out any papers prior to September 19417

Mr. BerroN. e apparently had taken ont first papers.  On Septemher 15,
1941, after he had obtained contracts for installations of defense work in Ha-
waii he made strong efforr to become naturalized and on September 15, 1041,
he was naturalized in the Court of Judge J. 2. T. O'Connor and left that day tor
Hawaii.

(The letter referred to is as follows @)

[2208] EARL (. HARISON, COMMISSIONER 246-C-5256161

DEPARTMENT OF JUSTICE,
IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE,
Philadelphia 2, December 10, 1943,
Mrv. I1. RarPH BURTON,
General Connsel, Comniltee on Military Affairs,
Room 519. Old House Office Building.
Washington, D. C.

Drar MR, Bretox: This will acknowledge the receipt of your letter of Decem-
her 4. 1943, in which yon state that you have heen directed to obtain, and there-
fore request for the use of the Committee, a fully detailed statement of the record
in the filex of this Burean relating to one Hans Wilhelim Rohl.

The records of this office show that Hans Wilhelm Rohl (John William Rohl),
then residing at S159 Hollywood Boulevard, Los Angeles. California, filed peti-
tion for naturalization in the TUnited States District Court for the Southern
Distriet of California on March 10, 1941, under the provisions of Section 310 (a)
of the Nationality Act of 1940, In that petition the alien stated that he was
a contractor;

that he was horn at Lubeck, Germany on September 29, 1886; and that he
was of the German race and German nationality. He alleged that he was mar-
ricd on August 26, 1925, at San Francisco, [2209] California; that the
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name of his wife was Floy Edith: that she wax born at lola, Kansas on October
27, 1890 ; and that she then resided with him. e claimed arrvival in the United
States at the port of New York, New York on October 23, 10135, on the S. N,
Santa Marta, and was legally admitted for permanent residence.  Ile alleged
that he had four children, all born in Sacramento, California, in 1916, 1918,
1921 and 1923, respectively, He claimed residence in California continuously
sinee October 1926, His application to tile a petition alleged residence in Ely,
Nevada, fromr November 1913 to October 1914 : in Sacramento, California, from
October 1914 to January 1923: and in San Francisco, California, from January
1923 to October 1926. His petition wax duly verified by the affidavits of two
witnesses, Thonas E. Connolly, contractor, 2400 Fulton Street, San Francisco,
California. and Karl Lewis, physican, 9634 Olympic Boulevard, Beverly Hills,
California, who averred in their affidavits that they had known the alien at Los
Angeles, California, since January 1, 1937.

The record of preliminary examination of JMr. Rohl shows that he testified
that his present marriage was his second one.  He testified that his first marriage
was to Marian Henderson at Naeramento, California, in December 1914, and
that his four children were the issue of this marriage. 1le testitied further
that he and his first wife separated in 1923, and that she obtained a final decree
of desertion. He testified further [2210] that he paid each child $75
a month and that his first wife had remarried and was living at Sacramento,
California. He promised to furnish later the address of his first wife.

Mr. Rohl produced at the preliminary examination his certificate of marriage
to his present wife. which certiticate was returned to him. Her birth in the
United States was proved by the affidavit of her sister and her divorce from
her first husband (she had been married one time before her marriage to Mr.
Rolil according to the record) was proved hy the production of a duly authenti-
cated copy of the court record of the final judgment ot divorce.

Mr. Rohl called at the Los Angeles Cffice on Mareh 11, 1941, and admitted
that his testimony at the preliminary examination concerning his first marriage
wis not correct. He asscerted that he was not legally married to Marian Hender-
son but that he had lived with her from 1914 to 1923 that he was the father
of their four children: that they had lived together only in California (wherein
commanlaw marriages are not recognized) : and that there had not been any
kind of ceremony. He asserted further that she was then living at 2371 Portola
Wiy, Sacramento, California, and that their two minor children were living
with her. He asserted further that he had entered into property settlement
with her on April 22, 1925, and furnished a copy of the written agreement. This
agreement shows that he promised to pay to Marian Rohl £70 per month during
[2211 her lifetime or until she should remarry, and that he promised to
pay $45 per month for each of their four minor children, such payments to
continue during the minority of each child, My, Rohl's first “wife™, Mrs. Marian
Clark, was interviewed by a1 representative of this Service at Sacrameuto on
AMarch 29, 1941, and she confirmed the story of their relations, as admitted by
Mr. Rohl. and said that he had done everything he promised in the agreement.

The record shows that Mr. Rohl testified at the preliminary examination that
he had never been in the United States before his arrvival on October 23, 1913,
and disclosed several absences sinee that time., which will he mentioned below.

Ile asserted that he left New York on November 27, 1924, on the S, S. Deutsch-
Iand; that he spent three or four days in and the remainder of his visit abroad
in London, England: and that he returned at New York on January 10, 19235,
on the S. 8. France, in possession of a reentry permit.  This return was verified
by the New York office.

He asserted that in 1931 and 1932 he made about ten trips 1o Mexico in con-
nection with construcdon work on a road hetween Monterrey and Mexico City;
that the longest single absence wius not over thres weeks: and that he departed
and reentered at Larvedo, Toxas,  Efforts to verify these reentries were nnsuecess-
ful. the Inspector in Charge at Laredo reporting that the records of that port
failed to discloge any record [2212] of any kind at any time relating to
Mr. Rohl.

The record shows further that Mr. Rohl testitied at the preliminary examination
that he traveled on the vacht “Ramona®™ from New York to San Diego, California,
in 1933, arriving at San Diego on the day before Labor Day, in September. The
Jjeurney was through the Panama Canal. Ife asserted that the vessel stopped at
Acapuleo, Mexico for ten honrs to take on fuel and that there were no other stops
en route. The records of this Service at the San Diego office show that the yacht
“Ramona™ arrived at that port from New York on September 3, 1932, and that
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the owner of the yacht was H. W. Roll, 3278 Wilshire Boulevard, Los Angeles,
California. His name did not appear on the crew list.

The record shows further that Mr. Roll testified at the preliminary examination
that he traveled on the yacht “Vega” from Jacksonville, Florida, to Honolulu, and
thence to Los Angeles. He asserted that he departed from Jacksonville in Novem-
ber 1937; that he arrived at Los Angeles in February 1938; and that the only
stop en route was at Honolulu. The records of this Service at the Honolulu office
show that the yacht “Vega” arrived at Ilonolulu on January 21, 1938, from
Balboa, Canal Zone, with four passengers and sixteen crewmen, The crew ligt
was visaed at Nassau, Bahamas, and again at Balboa, Canal Zone, since there
were five aliens among the members of the crew. The four passengers were
manifested and 2213] one of them was shown as H. William Rohl, (M),
born September 29, 1886, at Tola, Kansas.

Information came to this Seyvice, apparently froni the records of the Bureau
of Internal Revenue, that Mr. Rohl asserted in his income tax return for the
years 1938 and 1939 that he was a United States Citizen and that in the course
of an investigation in 1934 he was asked the question, “Are you a citizen of the
United States” and he answered, “Yes, I am. I was naturalized in 1921.”

Mr. Rohl was called to the Los Angeles office and was interrogated under oath
on April 30, 1941. He was questioned about his marital history and his absences
and his income tax returns, among other things. He explained his testimony
at the preliminary examination that he had been married to Marian Henderson
by the assertion that he believed commonlaw marriages were recognized in
California. Concerning his testimony at the preliminary examination that his
wife, Marian Henderson, had obtained a divoree from him, he was asked, “Were
any divorce proceedings ever had between Marian Henderson and yourself” and
he anSwered, “No, a settlement was made.” He was asked further for his rea-
sons for stating that he had been divoreced, and answered, “We made settlement
and signed an agreement.” He asserted that he was never questioned by the
officers of this Service at Laredo as to his citizenship when returning from any
of his visits to Mexico in 1932, and was [2214] merely asked where he
lived. He denied making any claim that he was a citizen of the United States
during the course of these reentries. Ie asserted that he purchased the yacht
“Ramona’”; that it was registered in his wife’s name; and that he was not in-
spected when he landed from this vessel at San Diego in 1933. He also asserted
that he purchased the yacht “Vega”: that his wife also purchased it; and that
he does not know how it happened that he was manifested as a native of Tola,
Kansas, upon arrival of the vessel at Honolulu on January 21, 1938. He as-
serted that he was not inspected and admitted by an immigration officer; that
he was not asked any questions; and that he never said that he was born in
‘Kansas, He admitted that some of his income tax returns had shown him to
be a citizen of the United States, but asserted that his income tax forms were
prepared by an auditor; that he only went over the work sheets with the audi-
tor; and that he had nmo knowledge until recently that the returns contained a
cross in a box to indicate that he was a citizen of this country. He denied ever
making a statement to the Bureau of Internal Revenue in answer to a question,
“Are you a citizen of the United States” that “Yes, I am. I was naturalized in
1921.” He asserted that he was not in possession of a reentry permit or an un-
expired immigration visa npon any of his reentries from Mexico, or when he
landed at San Diego in 1933 from the yacht “Ramona” or when he arrived at
Honolulu in 1938 on the yacht “Vega”.

[2215] Another sworn statement was taken from Mr. Rohl at the Los
Angeles office on May 22, 1941, which explored his absences from the United
States as mentioned above. Thereafter, on May 27, 1941, the Inspector in
Charge at Los Angeles submitted a formal application for warrant of arrest to
the Central Office. The application recited Mr. Rohl’s last entry into the United
States as being at Honolulu, T. H, on January 21, 1938, ex yacht “Vega” and ap-
plied for warrant of arrest on the charge that “He is in the United States in
violation of the Immigration Act of 1924, in that at the time of his entry he was
not in possession of an unexpired immigration visa.” The Central Office con-
cluded on July 10, 1941 that no ground for deportation proceedings appeared to
exist, pointing out that it did not appear that it was necessary for Mr. Rohl to
have any documents at the time of his arrival at Honolulu on January 21, 1938,
he having the status of legally admitted resident of the United States at that
time. It was also pointed out that the three-year period of limitation provided
by the statute had expired, reference apparently being made to, the charge of
entry without inspection. '
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Prior to the hearing on this petition, the Immigration and Naturalization
Service received a letter, dated August 28, 1941, from Brigadier General John
J. Kingman stating, among other things, that the services of Mr. Rohl were of
vital importance because of his peculiar qualifications and the scarcity of
[2216] qualified supervisory personnel. He stated further that it was
the understanding of his service that Mr. Rohl’s loyalty to the United States
was beyond question, and then requested that the granting of Mr. Rohl’s final
citizenship papers be expedited.

Inquiry was made of the local office of the Federal Bureau of Investigation
regarding this alien immediately following the filing of his petition for natural-
ization with negative results.

Mr. Rohl’s petition for naturalization was heard by the court on September
15, 1941, along with the petitions of two other aliens. It was the practice at
that time, when a case hadfacts to be presented to the court, to prepare a writ-
ten report to the court reciting the relevant facts. Enclosed herewith is a copy
of this report to the court. The facts in the case were presented to the court
without objection and without recommendation. After considering the facts,
the court entered an order admitting Mr. Rohl to citizenship on September 15,
1941.

Sincerely yours,
/s/ Earl G. Harrison
EARL G. HARRISON

Commissioner
Enclosures
8360S—Hans William Rohl Petition filed 3/10/41

No objection will be made to the granting of this petition. For the informa-
tion of the court, however, the results of the [2217] investigation made
in connection with the case are herewith presented.

The petition was filed on 3/10/41 under the provisions of Section 310 (a) of
the Nationality Act of 1940, which grants certain exemptions from the usual
requirements of the naturalization law to the spouse of a United States citizen
and which requires proof of good character for a period of at least one year
immediately preceding the filing of the petition.

The petitioner was born in Germany in 1886 and has resided in the United
States since 1913. From about 1916 to 1925 he lived with one Marion Henderson
in the State of California but they were not legally married and no marriage
ceremony of any kind was performed. As a result of their relationship four
children were born to them. On April 22, 1925, they entered into a written
agreement under the terms of which Marion Henderson was to have the use
of the home property in Sacramento, California, and to receive $70 per month
during her lifetime or until she should marry. He was also to pay her $45
per month. for the support of each child during minority. The investigation
shows that the terms of this agreement have been fulfilled by the petitioner.
He married his present wife, who is a citizen of the United States, on August
26, 1925, and has resided with her continuously since then.

There is some evidence to indicate that the petitioner has represented himself
as a United States citizen. The peti- [2218] tioner has stated, however,
that he has never believed himself to be a citizen and has never wilfully repre-
sented himself as a citizen of the United States.

In 1932 the petitioner made 10 or 12 trips to Mexico in connection with a
contract which he had to build roads there and on these trips left and reentered
the United States at Laredo, Texas. The Immigration Service has reported
that he has no record of his inspection upon his returns from these absences.
The petitioner states that he was never questioned as to his citizenship but was
only asked where he lived and was permitted to reenter the United States.

On September 3, 1933, the petitioner arrived at San Diego, Calif., on the
yacht, “Ramona”, which was registered in the name of his wife, on a trip from
New York. He was not listed on the manifests as a passenger or member of
the crew and there is no record that he was inspected as required by the immi-
gration law. The petitioner has stated that the immigration officers came
aboard but that he was not asked any questions by them.

On January 21, 1938, the petitioner arrived at Honolulu, T. H., on the yacht,
“Vega”, which was registered in the name of his wife, on a trip from Jackson-
ville, Florida. The manifest data on file with the Immigration Service shows
that he was manifested as having been born in Kansas and he was, therefore,
not inspected. The petitioner has stated that he did not [2219] claim
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to have been bhorn in Kansas and he was not asked any questions hy the
immigration officers.

All of the fiets in connection with the petitioner's reentries into the United
Ntates were presented to the Department in Washington and it was decided on
July 10, 1941, that, in view of all of the evidence, it was not a proper case in
which to institute deportation proceedings.

The records of the Burean of Internal Revenue show that for the past several
vears it has heen shown on the petitioner's income tax returns that he is a
c¢itizen of the United States. The petitioner has stated that his returns were
made out by an auditor; that he only went over the work sheets with the
anditor and did not know that the completed forms showed that he was a citizen
and that he believes the anditor assumed he was a citizen and he is certain
that he did not state to him that he was. Tt is understood that the classifica-
tion as a citizen would not have changed the amount of the tax.

The records of the Customs Service, Los Angeles, show that the RRohl-Connolly
Co.. of which the petitioner is the president, owned and operated a number of
vessels from 1934 to 1940 in violation of the law in that the petitioner, who
wis the president of and a stockholder in the company. was an alien. The
penalty provided is forfeiture of the vessels, The petitioner, however, made a
ciash settlement of the claim against the company on 9/4/41 of $25000. Tt does
not appear [2220] that there was a willful violation of the law and no
criminal action is contemplated.

The petitioner is the President of the Rohl-Connolly Contracting Company,
Jocated at 4351 Valley Blvd., Los Angeles. and has been awarded a seeret eon-
tract in connection with a defense construction project in Honolnlu.,  His partici-
pation in this project is heing beld up until he has been naturalized.

Mr. Brrrox. T wonld like also at fhis time to submit a list of long-distance
telephone calls hetween Hans Wilhelm Rohl and Colonel Theodore Wyman, Jr..
in Hawaii, hoth hefore and after Septemiber 15, 1941, on which date he hecame
natnuralized.

The CrarMAN. The name Hans Wilhelm Rohl is rather significant, 1 fhink.

My, Erstox. Do T understand he got contraets before September 135, 10417

Mr. BerToN, Yes, he eot the first contract in Hawaii on December 20, 1940,

Mr. Erstoy. TTad he taken out his first naturalization papers then?

Mr. Burrox. He apparentlv had taken ont first papers at that time beecanse
he heeane naturalized in 1941, Septemboer 15,

(The list of telephone ealls is as follows:)

[2221] TELEPHONE CALLSs—ITANS WILHELM Roln o Cor. THEODORE
Wryayax, Jr.

Los Angeles, California, from Room 9334, Biltmore Hotel. Rohl.to Wyman,
Honoluhi, Telephone No. 9SS74, hetween 2: 00 and 3: 00 P. M. Derson to person
eall. Charge £10.20. (July 15, 1940.)

Tos Angeles, California, from Room 9227, Biltmore Hotel, Rohl to Col. Wyman,
National <400, Washington, D. C.. between 2:00 and 3:00 P. M. Terson to
person eall. Charge 60, (December 21, 1940.)

Los Angeles, California, GR.A 4489, Rohl to Colonel Theodore Wyman, District
Engineer, Telephone No, 98874, ITonolulu. Oahu, Hawaii, at 7: 42 P, M. Time &
minutes.  Person to person eall. Charge £24.00. (Jannary 4, 1941.)

Los Angeles, (California. GRA 4459, Llohl to (ol. Wyman, Distriet Engineer,
(Major Rohertson?), Telephone No. 3471, ITonolnln, Oahu, T. H,, at 5:21 . M.
Time 3 mintites.  Charge $9.00.  (Janunary 9. 1941.)

Los Angeles, California. GRA 4489, Rohl to Col, Theodore Wyman, Distriet
Engineer, Telephone No. 3471, Honolnln, Oahu, T. H.. at 8:10 P. M. Time 11
minutes. DPerson to person eall.  Charge £33.00. (Jannary 17, 1941.)

Los Angeles, (alifornia, GRA 4489, Rohl to Col. Wyman, Distriet Engineer,
Telephone No. 67731, ITonolnln. Oahm, T. H., at 2: 55 P. M. (February 5, 1941.)

(2222 Los Angeles, California, GRA 4489, Rohl to Col. Wyman, Distriet
Engineer. Honolnlu, Oahn, T. H., at 5:47 A. M. (March 19, 1941.)

Los Aneceles, (alifornia. GRA 4489, Rohl ta Col. Theodore Wyman, Telephone
No. 67731, Honolulu, Oahu. T. TI. Time 16 minutes. Person to person ecall.
Charge S48,00. (May 22, 1941.)

Los Angeles, California. GRA 4489, Rohl to Col. Theodore Wyman, Telephone
No. 67731, ITonolulu. Oahn, T. H., at 10:13 A. M. Time 5 minutes. Person to
person eall, Charge $15.00. (October 20, 1941.)
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Los Angeles. California. GRA 4489, Rohl to Theodore Wyman. District Engi-
neer, U. S.. Telephone No. 67731, Honolulu, Oahu. T. H., at 4:12 P. M. Time S
minutes. Person to person eall. Charge 824.00.  (October 31. 1941.)

Los Angeles. California, GRA 4499, Rohl to Col. Theodore Wyman, District
Engineer. Honolulu, Oahu. T. H. Time 5 minutes. DPerson to person call
Charge $15.00.  (October 31, 1941.) At 1:45 P. M.

Los Angeles, California, GRA 4480, Rohl to Theodore Wyman. Distriey Engi-
neer, U. S. Army. Telephone 67731, Alexander Young Rldg., ITonolnlu, Oahu,
T. H..at 12: 20 P. M. (Novembher 3. 1941.)

Los Angeles, California. GRA 4489, Rohl to Col. Wyman. District Engineer of
U. 8. A, Telephone No. 67731, Honolulu, Oahn, T. H., at 12:32 P. M. Time 5
minutes. Charge £15.00. [2223] Person to person call. (November S,
1041.) :

Los Angeles, California, GRA 4489. Rohl to Col. Theadore Wieman, District
Engineers Office. Honolulu. Oahu, T. H., at 3: 368 P. M. Time S minutes. Person
to person call. Charge £24.00. (November 12, 1941.)

Mr. Burtox. Did Paul Grafe act with efliciency?

Mr. HorrMaN. No. because Paul Grafe is not a construction man nor an engi-
neer. He promoted the jobs and kept the contact good. By that I mean he was
very close to Colonel Wyman. They were constantly together.

Mr. BurtoN. How close was he to Rohl?

Mr. HorrMmax. Paul Grafe was Rohl's closest associate.

Mr. BurtoN. Do you know anything of Grafe's hackground?

Mr. HoFrMAN. No. only that I understand he married into the Callahan fam-
ily. and nothing else.

Mr. Burton. Did you have any opportunity to observe Colonel Wyman both
in and out of office hours?

Mr. Horryax. I did.

Mr. BrrtoN. (an you state whether or not he indnlged heavily in drink?

Mr. HorryaN. Yes. I have seen him intoxicated.

Mr. Brrrox. Did you have difficulty in getting in contact with Colonel
Wyrman?

Mr. HorrdMaN. Yes, on many occasions.  We could not find him 22211
for a day or two and the usual excuse was that he was out looking over some
other project, which was entirely possible.

Mr. Brrrox. Did the Hawaiian Coustructors have offices in the Pleasanton
Hotel?

Mr. HorryMAN. They had quarters in the Pleasanton Hotel and their offices
were in the Panahou School. That was a school comprised of about twenty-five
different buildings and immediately after the attack of December 7. Colonel
Wyman took over the entire school, cave one building to the Hawaiian Con-
structors for their offices and he took two or three for himself. Up until that
time. their offices were on the fifth and sixth floor of the Young Hotel in Cen-
tral Honolulu.

Mr. BurTtox. Did they do any reconstructing of the school buildlngs?

Mr. HorraaN. Yes, he, Colonel Wyman, did. He built the most expensive air
raid shelter imaginable connecting his office building underground where it was
air conditioned and good enough to live in.

Mr. BurTos. You mean the air raid shelter connected with his office?

Mr. HorrMaN. Yes.

Mr. BurtoN. How much do you suppose it cost to build?

AMr. IHorFmax. Offhand, I would say $125.000 or $150,000).

Mr. BurtoN. In your opinion, was there any need to spend that much money?

[2225] Mr. HorrpMAN. It was not necessary at all hecause it was given up
three or four weeks after that.

Mr. Burtox. Then what heciime of the expenditure?

Mr. HorrmaN. It was just chirged off.

Mr. Burtox. Did any other officers or Govermment officials build an air raid
shelter?

Mr. HorrMaN. Not that I know of.

Mr. BurtoN. Did he reconstruct any other office buildings?

Mr. HorrMaN. Yes, they were continnally remodeling the oflices, tearing ont
partitions and creating new rooms. They had a maintenance crew around the
buildings doing this remodeling with the home crew on the grounds. 1 would
say the crew was composed of probably 150 men.

79716 46—Ex. 145, vol. 4 28
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Mr. BurtoN. They were constantly at work, then, repairing and reconstruct-
ing?

Mr. HorFMAN. Yes, sir.

Mr. BurTon. In your opinion, was there any need to do that to the extent
that it was done?

Mr. HorrMAN. No, not to the extent that it was done.

Mr. Burton. Can you state whether Rohl had complete access to the plans
and designs and locations of the defense projects and installations in Hawaii?
Mr. HorrMAN., He had access to every single plan there. He was the boss.

Mr. Burron. Do you have any knowledge as to whether he was [2226]
advised of those plans before he came to Hawaii?

Mr. HorFMAN. I wouldn’t know, but after he came there he had every access.

Mr. BurtoN. Did the firin of Sverdrup and Parcel have anything to do with the
construction on Hawaii?

Mr. HorrMAN. No, nothing on the island at all. They had work on the out-
lying islands.

Mr. Burton. Can you state anything about the personal relations of Rohl
and Wayman?

Mr. Horraran. RRohl was very close to Wyman and Wyman to Rohl. Their
drinking parties at the Moana Hotel were dual drinking parties between the two
of them and it became common property around Honolulu that you do business
only with a bottle of gin between you, this always referring to Rohl and Wyman.

Mr. Burton. Just what was the ocecasion of Rohl calling you when he was
drinking?

Mr. HorrMAN. The actions of drunken mien are beyond by understanding. Can
I refer you to Exhibit No. 11 dated March 18 in which I called Mr. Rohl’s
attention to calling me at 2:30 in the morning the evening of March 17, 1942,
in which I took exception to his drunken talk and wrote him a letter about it?

Mr. BurtoNn. I hand you a memorandum dated March 18, 1942, from you to
H. W. Rohl; subject—Defense at Ulupau. Is that a copy of the letter?

[2227] Mr. HorrMaN. That is an exact copy of the letter to which I just
referred.

Mr. BurToN. Mr. Chairman, T ask that this letter be spread upon the record.

The CHAIRMAN. Be it so ordered.

(The letter referred to is as follows:)

[2228] Exhibit No. 11

To: H. W. Rohl.

From : Robert Hoffman.
Date : March 18, 1942.
Subject : Guns at Ulupau.

Your call at 2:30 the morning of the 17th, requesting additional informa-
tion on the replacement of guns at Ulupau, while merited, was a surprise, in
view of the facts as chronologically related below :

It so happens that on the morning of March 16th, at 9:30 the writer for the
first time saw the detail plan of the bolt and plate installations on this gun—
in the office of Mr. Lloyd, the assistant area engineer. The writer to date, two
days later, still has no plans, but merely a takeoff which was made.

There have been constant rains in the Ulupau and Bellows areas since March
2nd and, with the red clay surrounding Ulupau, it was, therefore, impossible to
even move into excavation, although two gun excavations had already been made,
with the exception of the trim.

Yesterday morning, just six hours after talking to you and Colonel Robinson,
we are advised that the grade had been changed on the excavations, made by
the survey party, so that we had to work back in again and reset.

The bolts for the gun plates had not been ordered by the Engineers and are
still not available, as far as I know.

[2229] It is impossible to understand how anyone could expect a job to be
done, without plans, pre-ordered materials, favorahle weather conditions and
with the existing deficiencies on the part of those who started direction of
the work,

This is no alibi of the writer or any part of this organization, but merely
a statement of fact.

ROBERT HOFFMAN,
Superintendent,
RH/nf Fifth Field Area.
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Mr. Burton. You may proceed, Mr. Hoffman, to describe that.

Mr. HorrMan. Rohl was drunk when he called. His conversation did not
make sense. You knew that he was drunk calling a man at two-thirty with
Colonel Wyman sitting right there in the room just because the two men had
gotten drunk and gotten into an argument and they called me to settle their
argument.

Mr. BurrtoN. Did they make ealls frequently?

Mr. HorFamAN. I would say about onee a month.

Mr. Burton. Could you definitely say that they were drunk?

Mr, HorrMmaN. Definitely.

Mr. BurtoN. Where did Rohl live?

Mr. HorrMmAaN. The first known residence was a lhouse on Blackpoint on
Diamond Head Road. His next known residence was « house in Nuannu Field
and then after December 7, Rohl told me personally that the Colonel thought it
was unsafe for him to be in a house so they moved to the hotel.

[2230] Mr. BurtoN. You say “they” moved?

Mr. HorrFaan. Yes, Rohl and his wife.

Mr. BurtoN. Where did Wyman live?

Mr. HorFrMaN. Wyman had a private house prior to December 7. I do not
know the address.

Mr. BurtoN. Where did he live after Deecember 77

Mr. HorrFaraN. I understand he moved to the hotel.

Mr. BurToN. Did you ever see him there?

Mr. HorrMmaN. Yes, I saw him there often.

Mr. BurtoN. Did you ever see him with Rohl there?

Mr. HoFrMAN. Yes, many times.

Mr. Burron. I shall appreciate it, Mr. Hoffman, if you would now give a narra-
tive in the nature of an over-all picture of what you found upon arrival in Hawali,
of your experience with the construction work, until you left, and the same
regarding your work in Alaska.

Mr. HorryaN. I arrived in Hawaii on April 26, 1940, with instructions to report
to the Hawaiian Constructors’ Office, then quartered at Pier 2, Honeolulu. On
reporting there, I was advised to proceed to Hickam Field for assignment.

At Hickam Field the following morning, you could find no one who eould give
any directions as to what was to be done. I had learned from the eutting plat-
form foreman that while he had one or two plans for Army barracks and build-
ings, that he had no list of pre-cut materials to follow. In order to keep [2281]
busy, I took the plans and worked for five days preparing the pre-cut list of
lumber and necessary hardware, ineluding eoncrete aggregates for all the type
buildings for whieh plans were available and submitted them to the Hawaiian
Construetors’ office who, in turn, gave them to the United States Army Engineers.
These lists were then used as examples for the balance of the entire work in
Hawaii.

On the sixth day or approximately May 13, I was ordered to Wheeler Field to
straighten out a new construction erew who were just starting a eontraet at that
point. After lining up this erew, which took a week, I was ordered to report to
Bellows Field and start operations there,

During the first two weeks at Hawaii I quickly found there were no pre-
arranged plans for seheduling of work, that the various foremen and superin-
tendents did not know what they were doing, and that the contraetors were
blaming the engineers and the engineers blaming the contractors.

The work started at Bellows Field about the last week in May 1941, and the
problems of eonstruction began due to the inability in securing the necessary
materials from the United States Engineers. The supply yards at Fort Kan,
which adjoins Hickam Field, had adequate materials and lumber to eomplete
all of the assigned work at that time, but the confusing red tape of the engineers
was such that it was impossible to get a requisition through in less than three
or four weeks although [2232] the distance was only about twenty miles.

The Area Engineer at Bellows Field for the Fifth Area was Paul J. Lyneb,
a recoghized eonstruetion engineer in the United States who, on his own initia-
tive and through pressure on the United States Engineers at Fort Kan, began
bringing materials to Bellows Field with the result that this field, the last one
{o start in construction, was the first one to finish at the lowest cost per square
foot. The operation eommittee of the Hawaiian Construetors, inadequately
manned by incompetent help, were in part responsible for the deficient progress
made in the construction program. To this may be added the gross ineflicieney
of the United States Enginecers who, because of laeking plans and laek of plan-
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ning, were detrimental in completing the assigned tasks. While materials were
plentitul in all the supply yvards, they were difficult to securve for the assigned
work due to a lack of systematic requisitioning in the United States Engineers
Office.

From the start of exeavation for the runways at Dellows Field durving the
middle of July 1941, until the actual completion of the movement of some two
million yards of decomposed coral, there was but one two-yard shovel to do this
job.  Had there been adequate equipment there the field would have been finished
prior to December 1, 1941,

The gusoline storage tnnnels at Beltows Field oviginally scheduled for com-
pletion on Novemher 15 were finally completed [2233 ] in Mavch 1942, due
to stoppage orders on the part of the United States Engineers. That is a part
of the record completed on Aprit 29,

While there was ample tunnelling eguipnient, there was no adequate reason
why the work did not go on. Gasoline storage of aviation gasoline to supply
the gus for the airtield, the nearest one, was thirty miles away.

Mr. Burron. Did there happen to be need for it on December 77

My, Horraran. The only gasoline truck on Bellows IField was bombed and
burned on December 7 and there was no gas for the planes,

Mr. Brrrox. How many planes would you suy were on the field which could
have heen used?

Mr. Horraran. Twenty-two P—40's,

Mr. Burron. IHad there been gasoline in those tunnels, they could have heen
used?

Mr., HorraaN,  Yes, they could have heen used.

Throughout the entire job, in brief sunnnary, there seemed to be no eoordina-
tion between the Army Engineers and the Army, nor hetween the United States
Engineers and the contractors, nor hetween the contractors’ own eniployees.

The labor turnover was great with competent etlicient field men resigning
due to lack of cooperation and luck of assistance. The staff of both the United
States Engineers and the contraetors 22041 were much overstaffed with
no allocated anthority so that a detinite positive orvder could be issued and
followed. In one particular instance a change of the fill at Bellows Field was
reversed four times within seven hours.

Colonel Wyman, the District Engineer, wus credited with having the most
ineflicient organiziation in the history of constranction and it beeame common
knowledge that his removal in Februavy 1942 was  detinitely due to this
inefliciency.

The assumption of director of operations for the Hawaiian Constructors
by Rohl seemed to nmddle the situation more after he assumed oflice and the
work sfowed down.

On May 2, 1942, the day T left Hawaii, T witnessed an incoming convoy of
twelve ships which were then bringing in motive equipment that was due in
July 1941, to a job that was 93 per cent complete.,

It was my understanding from Colonel Wyman himself that most of the
equipment helonged to Rohl and had been lying on the docks of San Francisco
since the previous May.

During the latter pavt of Augnst 1941, the awaiian Construetars who carried
their own payroll with U. S, I, D, money beeame so ineflicient in their payroll
acconnts with the men that the U, S, Engineers relieved them of paying the
payvroll and while we all hoped it would he better, the U. S, lEngincers' manage-
ment of the payroll was even worse than when it was handled hy the
contractors,

[2235] The personal diffientties hetween the various officers under the
command of Colonel Wyiman and the diffieulties between those officers and his
own area engineers made it very difticult to execute any order that came out.

Let us vefer to the varions exhibits of my report of Aprit 20, which substanti-
ates that there were constant stoppages in assiening work whieh could have
been completed prior to or het 1 Decomber 1, 1041,

Mr. Brrron, ("fan you state at this point, My, Hoffman whether or not failure
to complete the projects abont which yvou are talk'ng p'ay «d any part in the lack
of defense on Decemnber 7, 19117

Mr. HOFFMAN, Yes, I can answer that with one pa‘icalar ineident. There
were 38 changes made in the plans and grade for the ni jor renways at Bellows
Field between June and D eewber 10 1941, The vemovai of wo million yards
of dirt which is a major task it itself and a change of one inch in the grade
would mean a possible delay of two weeks in cither the cut or fill due to the length
and width of the runways.
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It is a known fact that had the runway at Bellows Field been comipleted on
December 7, additional planes from the mainland could have been able to
have landed in Hawaii either on Monday or Tuesday, December S or O: but
because of the constant delay due to contradictory orders the runways were
only 50 per vent completed and after the attack of December 7. I received

2236] orders from General Farthing to please work 24 hours a day and to
complete the runways not later than Friday., Decemnber 12, in order to receive
the first contingent of supporting planes from the mainland,

By working three shifts in total darkness during the blackout we completed
a coral runway 6,000 feet long and 300 feet wide and had it in condition at
2 p. m. Friday, December 12, in time to receive the first supporting planes that
arrived on the same day at 4:15 p. m. It must be remembered that this was
the only runway that was undamaged and capable of receiving large aircraft
on the Island.

The responsibility, due entirely to inefficiency, is laid on both the contractor
and the Army, particularly the Army Engineers.

During the entire period that I was in Hawaii, I never had the pleasure of
finding a single estimate of cost of proposed work that came within 25 per cent
of the actual expenditure.

The absolute power invested in Colonel Wyman was such that his word was
final on all orders and plans without regard to coxt. It was common knowledge
that the entire work that was done in Hawaii could have been done under good
planning at half the amount of expense.

Mr. BurtoN. That is you own opinion as an engineer?

Mr. Horraan. Yes, sir. .

[2237] Mr. BUrRTON. Do you know anything about a boat called the Vega?

Mr. HorFMAN. Rohl told me personally that the Army had asked for his boat
and that he had given it to them for $1 a year and that after the Army had spent
approximately $100.000 in reconditioning the boat that they found it could not
he used below the equator due to certain insurance restrictions and, as a result,
the boat was turned back to them in first-class shape at no cost for the re-
conditioning,

Mr. BurtoxN. Do you know who was responsible for that?

Mr. HorFaraN. Colonel Wyman was the only man who could authorize it.

Mr. BrrroN. Did Rohl say for what purpose it was to he used?

Mr. HorFMAN, No. In fact, no one knew there was a boat coming over there
until it landed.

Mr. BrrtoN. Did you ever see the Vega?

Mr. HorrFMAaN. Yes, I saw it.

Mr. Burtox. What type of boat was it?

Mr. HorFMAN. Sort of a pleasure yacht, T would say.

Mr. CorLgaN. Could it have been used for moving cargo?

Mr. HorFFMAN. No, it was not a cargo boat.

The Engineers took the position in June ot 1941 that in issuing the plans they
would order all the material and equipment necessary to execnte the work. In
many instances, it was 22381 found that while they issued the plans
they forgot to order the material. For example. the sewerage system pumps
at Bellows Field, a most important item, which were to be ordered in July 1941
and delivered in November, were never ordered and this error was not dis-
covered until after the pits were complete and the men ready to move into
the barracks. In other words, the camp could not he nsed hecause of the lack
of sewerage.

The Aqua system and pump system for gasoline storage at the new tunnels at
Bellows Field was to hold 600,000 gallons of aviation gasoline to supply the
entire windward side of the island. After the tunnel was completed and the
tanks were in position it was discovered there had been no pumps of any kind
ordered to fill the tanks with, and with no railroad spur less than 26 miles
away, and with only eight 1,500 gallon gasoline trucks to haul gas on the island,
it would take six months to fill the twelve 30,000 gallon tanks if they could get
the gas out there.

Mr. BurToN. Do you recall the date?

Mr. HorrMAN. Yes, they discovered they had no pumps in February 1942.
The tanks were of no use because there was no way to get the gas into them.

Mr. Burron Do yon know how long it was before they got the pumps?

Mr. HorrMaN. No. I left on May 2, 1942, and they still were not there,

[2239] Mr. BurroN. Was it completely the fault of the engineers?
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Mr. HorrMAN. The man who does the planning makes the take-off. I refer
to the take-off of materials. The engineers felt that the contractor was in-
competent in anything pertaining to figures, as was evidenced by the taking
away of the payroll, which was quite a severe blow to the contractor. Thqy
just could not get the help that they wanted. That was only one instance. This
happened all over the island on all the jobs.

Another instance was when they ordered some eight-inch guns on December
16, 1941, right after the attack. They ordered some guns to protect the artillery
camp and they claimed they had everything ready to go in if I would get a
crew out there quickly. I borrowed two cranes from Captain Miller, unloaded
the gun, first the mounting, and then the rifle, each gun weighing about 80
tons, and then discovered that the engineers forgot to order the bolts to fasten
them down into the cement base. They were, therefore, worthless and it took
about four weeks to get the bolts after that.

This is contained in a letter of protest known as Exhibit No. 11, dated March
18, 1942,

Mr. BurToN. That has already been spread upon the record.

The CuarrMAaN. I would like to ask whom the letter was addressed to.

Mr. HorrMmAN. That letter, I think, was directed to Mr. Rohl. [2240} It
is in the record and is marked Exhibit No. 11. Mr. Rohl was the directing head
of the operation committee of the contractor.

Mr. BurtoN. Did these conditions which you are describing obtain generally?

Mr. HorrMAN. They were universal throughout the series of jobs for the entire
contract.

Mr, BurtoN., You mean by that the defense projects?

Mr. HorrMAN, The defense projects within the Hawaiian Islands.

Mr. BurtoN. Upon whom would you place responsibility for these conditions?

Mr. HorryAN, I would say the contractors as well as the engineers’ inefficiency,
and add to that that the U. S. Engineers were the controlling directing force;
they were the last word. We, as contractors, were inefficient because we did
not have top men in directive posts and the men we imported from the mainland
were not the top mechanics or artisans such as you had on the West Coast. The
wage scale was lower in Hawaii than it was in California. For example, why
should a good carpenter who could get $1.25 an hour in Los Angeles or San
Francisco go to Hawaii for $1 an hour?

Mr. BurToN. Is there any reason why this wage scale conld not have been
changed? )

Mr. HorrFMAN. They could have changed it but Colonel Wyman [2241]
did not think it was necessary because, prior to the starting of defense projects
in Hawaii, the majority of the carpenters were Japanese, and their wage scale
was $3.50 a day It was the thought of the engineers that they would upset the
economic structure of Hawaii if a sudden raise from $£3.50 to $10 a day were to
take place.

Mr. BurTtoN. Is it not true, however, that they were necessary for the interest
of installing defenses without delay?

Mr. HorrmAN. It is true. It was the most important defense job in the
holdings of the United States. It was the midway and the defense base of
the Pacific for the entire United States mainland. It was even more important
than the Philippines and this assertion is from ranking Army officers whom
I talked to in Hawaii.

Mr. BurroN., Do you know of any protests that were made by any of the
engineers, such as yourself, about the inefficiency of the workmen and other
employees ?

Mr. HorrmaN. Yes, there were continual complaints from the area super-
intendent for better men from the mainland. Due to the fact that I started
the last job on the island of the big fields, it was necessary that I should not
disturb the working personnel of the older jobs like Hickam, Wheeler, Cunning-
ham, with the result that I had to employ the castoffs from these other fields
and Japanese. It was also necessary to hold classes during the noon hour te
teach these men how to build.

[2242] At Bellows Field I had 1,000 Japanese carpenters, and when it ap-
peared ifrom all newspaper accounts that there might be trouble with the Japanes,
I prevailed upon General I"arthing to have all of my Japanese examined by the
Al'{ny Intelligence and either given a clearance slip or removed from the field.
This was about August 1941. All I had in mind was, in anything did happen the
work in my field would not be disturbed. This was done and of the 1,000 Japa-
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nese I had but four were removed from the field; the balance were given Army
Intelligence buttons with their picture and number and also the Honolulu police
gave them a clearance slip so they were marked O. K.

In the meantime, the other fields that had a preponderance of white help were
having strikes along in November 1941. There was a two-day shutdown at
Hickam Field by the imported Americans from the mainland, while my Japanese
kept right on working. After the attack of December 7, and because of these
Japanese having been examined and passed, none were removed from the field for
any reason at all.

However, the Hawaiian Constructors were advised to get more wmkmeu into
Hawaii and about the middle of January 1942, 1200 assorted employees in the
category of caterpillar operators, shuttle operators, truck drivers, bakers, cooks,
carpenters, plumbers, et cetera, were brought over to Hawaii and of these 1200,
400 were sent to Bellows Field, to the camp I had established there and that is
when my trouble started.

[2243] In the first four days after their arrival, 16 were returned because
of illness, some with severe venereal diseases; one man with arthritis so bad that
when he bent over he could not straighten up; two men with very bad hearts, all
these men who, under the ruling of the War Department, were to be thoroughly
examined before embarkation from the mainland. Three hundred of the 1200
had to be sent back because of someone’s oversight.

Mr. ErstoN. What do you mean by that, someone's oversight?

Mr. HoFFMAN. 1t was the rule, sir, that all men leaving the mainland were to
be given a physical examination to determine their fitness for the occupational
work assigned in Hawaii. It is quite evident the examination was either never
made or was so slight that men with those illnesses were allowed to pass quickly.

Mr. SPARKMAN. You do not mean 300 out of the 1200 were sent back?

Mr. HorFFMAN. Yes, were sent back.

Mr. SPARKMAN. Because of physical defects?

Mr. HorFMAN. All of them. It is a matter of record in the files, sir.

Mr. ErsToN. Within what period of time?

Mr, HorrMAN., Within sixty days.

Mr. DurHAM. Who sent them over from the mainland?

Mr. HorrMAN. The contractors recruited them and they were sent over by the
Army Engineers that controlled the trans- [2244] port. It was during a
stress period, of course. I mean the Japs had just attacked and everything was
upset and topsy-turvy and there may be some reason for it. I do not know.

Myr. MarTIN. That was at the time there was an urgent need and appeals were
niade for laborers to go to Hawaii for employment ?

Mr. HorrMAN. That may be true, but still eripples could not work.

Mr. SPARKMAN. I would like to ask a question at this time, even though it is
a little out of order,—but I am going to have to leave.

I notice your memorandum 31-Gl, I think it was, or maybe E—but it is the one
you wrote to Mr. Tilman protesting his letter of April 8 1942, in which you state
that that letter of his should have been addressed to a Mr. Hutchinson because
you say that you had previous to that time been relieved.

Mr. HoFFMAN. Yes.

Mr. SPARKMAN. Who relieved you?

Mr. HorFFMAN. Mr. Hutchinson.

Mr. SPARKMAN, I mean, who ordered you relieved?

Mr. HorFMAN. 1 had a contract over there for a year and my many attempts
to break it and come back prior to December 7 and after were of no avail.

Mr. SPARKMAN. You had been trying to get relieved, is that correct?

[2245] Mr. HorFMAN. Yes, from June 1941 on.

Mr. SPARKMAN. Then your beiug relieved there in the early part of April was
voluntary on your part?

Mr. HorFMmAN. Thas is correct, sir.

Mr. SPARKMAN. It was not a case of your being discharged or anything like
that?

Mr. HorFMAN. No. In fact, I was offered more money to stay.

Mr. SPARRMAN. Who was it that gave you the relief that you asked for?

Mr. HorFMAN. Mr. Rohl and Mr. Bennett.

Mr. SparRgMAN. In other words, they were your superiors?

Mr. HorFMAN. That is right.

Mr. MarTIN. That was April of what year?

Mr. HOFFMAN, 1942,

Mr. SparRkMAN. That is all I have at this time.
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The CHAIRMAN. And this attack was December 7, 1941.

Mr. HoFFMAN. Yes.

Mr. SPARKMAN. And Mr. Tillman was the area engineer?

Mr. Horraman. Mr. Lynch, who was the area engineer, walked out on the
Job. It was too bad for himn. He walked out and Mr. Tillman replaced him.

Mr., ELstoN. How could he walk out without permission from somebody?

Mr. Horrman, He told Colonel Wyman to take his job, that [2246] all.
You do not know Mr. Lynch.

Mr. SpARKMAN. You say that Mr. Lynch told Colonel Wyman he was leaving.
Wis he not an Army officer ?

Mr. HorrMan. No, the area eugineers were mostly civilians but they were
the direct representatives of the Colonel.

Mr. SPARKMAN. And Colonel Wyman gave him the relief he wanted?

Mr. Horraan. Yes.

Mr. SPARKMAN. Aud Mr. Tillman succeeded him?

Mr. HorrMaN. That is right

Mr. SPARKMAN, Was Mr. Tillman your superior?

Mr. HorrMan, No.

Mr. SpargMaAN. Were you working under Tillman?

Mr, Horryan. Tillman, as area engineer, was the watchdog for the Army Engi-
neers to see that the plans and specifications were followed. That was the
purpose of the area engineer.

Mr. SPARKMAN. And an area engineer, as applied there, wmeant only on that
one job, did it not?

AMr. HoFraran, On the entire area that he commanded.

Mr. SeARg MaN. Wags that just Bellows Field?

Mr. Horraax., That is right, sir,

Mr. SpARKMAN., And yon still arve of the same opinion as expressed in that
Jetter to Mr. Tillman that he was wholly inetlicient aud had broken down the
morale of the workers?

Mr. Horrman, He had. And as a result, he was relieved seven [®2%71
weeks Jater.

Mr. SPARKMAN. Seven weeks after you wrote that letter?

Mr. Horraax, He was relieved by somebody else who discovered it long after
had gone.

Mr. ELstoN. May I ask some questions, Mr. Chairman?

The CHAIRMAN. Yes.

Mr, Lrston. Mr. Hoffman, these things that you have described, do you at-
tribute them to negligence, mismanagement or deliberate acts?

Mr. HorryaxN. [ would say ineflicient management and lack of planning, right
offhand.

Mr. Ernston. You did not see any evideunce of deliberate acts on the part of
any of these people against the Government of the United States?

Mr. HorFMAN. No, sir, I did not.

Mr. SPARKMAN. 1 notice in your statement that you refer to some officer whom
yvou say ought to be court-martialed for the sabotage that he committed. That
is pretty strong language.

Mr. Horraman, It is. T had to use strong language to get along. If I had not,
that field would never have been ready over there and it was the most important
field in Hawaii. It must not be forgotten that the windward side of Hawaii was
the possible attacking side.

Mr. SPARRMAN. And up to that time, it had been left undefended?

[2248] Mr. Horryax., It had been left undefended. There are two roads
across the island and in some instances, we had to use our own judgment. On
December 7, I loaded two trucks of dynawmite and told Colonel Farnbham, who
has a letter in here, that if there was an attack either on Decemnber Tth or 8th,
we not knowing what was happening, we would block those roads and blow
them up, which were the only ways of getting across to the Honolulu or Pearl
Harbor side. That was not on the say-so of Colonel Wyman or anybody else.
We were using our own judgment for protection.

Mr. BrrroN. Is it true that would have heen the point of invasion?

Mr. HorrMman. That would have been the point of invasion if one on Oahu had
heen made.

There were perfect beaches there with no protection. The first guns that
were put there I put there myself the first of January.

Mr. SpargMan. My question was prompted by the one from Mr. Elston and
vour reply was to the effect that these things you mentioned you thought were

—
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simply mismanagement and not premeditation: and yet 1 call your attention to
the fact yon did use langnage there saying that some otlicer ought to he court-
martialed for aets of sabotage he had conunitted.

Mr. Horratan. That letter refers to Colonel Robinson?

Mr. SPARKMAN, Yes.

[2249] Mr. Horraan. Fine. I believe he should have been conrt-martialed
in that partienlar instance, The only gasoline snpply on the windward side of
the island was in that tunnel and they were short of trucks to bring gasoline to
that field. It was 30 miles from Bellows Field to the gasoline supply over the
monntains,

Mr. SParKaan. Was Colonel Rebinson responsible for the pumnps not having
bheen ordered?

Mr. Horraran, He ordered work stopped on the tunnels to put the tanks in
there and he was Iater removed for inefliciency and sent soniewhere else.

Mr. Enston. May T ask another question there?

The CHAIRMAN, Yes.

Mr. Erstox. Yon said there were 22 P—0's at Dellows Field at the time of
the attack on December 7, 1941, hat there was no available gas supply within
26 miles.

Mr. Horraman., That is correct, sir.

Mr. Lrston. Were those planes withomt gasoline while they were standing
on the field?

Ar. HorrMAN. They may have had some casoline in them. They were stand-
ing out in the open on the field but the usual custom was for the gas trueks,
which there was a deficiency of, to bring gasoline out every morning at ten-
thivty. [t happened that the attack on Bellows Field occurred at about ten
minutes of eight and the trucks had not gotten ont therve,

[2250]) Mr. Erstox. Were there any alert crews at the field who could
have flown the planes?

My, HorrMan. Yes, there were crews and all of the officers stayed there.

Mr. Brsron. Did any of the planes take off?

Mr. Horryan, Three of then.

My, Euston. Why did not any of the others take off ?

Mr. Horrman. T do not know. That is for the Army to explain, T cannot.

AMr, SpaekMAN. Were they destroyed ou the ground?

Mr. HoFrMAN, Some of them were.

Mr. Brston. The runway was not destroyed there?

Mr. Horrmax. The runway was not complete. The rmnway at Bellows Field
was a temporary runway which conld not take a ship larger than a P40, The
moways we were building were to take the heaviest type of aireraft possible,
However, we did have a very narrow strip that could have been landed on and
we immediately deployed our equipment with onr men on this strip to prevent
any Japanese planes from landing on that strip as it was the longest anpro-
tected strip on the island.

Mr. MagrmiN, In your opinion, was the work :@md the improvemeut on the
pleasure yacht done expeditiously?

Mr. HorraAN. That 1 would not know, siv. 1 would net know,

The Cnamyman. T want to ask a question here, My Buarton.

[2251] You said that this officer was removed for inefliciency and sent
somewhere else.  Was the practice there that when a man wis proven inefticient
they would move him ont and put him xomewhere elxe?

Mr. HorrymAn. No, it was not, sir. Tt seemed that these people moved in
cliques.  All throngh the operation of the U. S0 Ariny Engineers in Hawaii, they
were constantly at logeerheads with the Regular Arvmy, particnlarly the Third
Engineers headed by Colonel Lyman.  The constant hickering aud fighting
hetween the Avmy itself was such that (hey were the langhing stock of Honolulu.

The CrAmMAN. Did the siune thing exist as hetween the Navy and the Army
there?

Mr. HorrFaan. No, that did not happen. T say to yon frankly that the Army
and the Navy got along beautifully over there, as far as T know. There was
no time that I could eall on the Navy, on Captain Marting who was conunandant
of the windward hase, (hat he did not give all cooperation possible. At no time
did I see evidence of lack of cooperation.  Maybe a soldier did not like a sailor
on the streets, but we are talking ahout the services as a whole, T thonght they
were very good.
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In fact, I even stole some pipe from the Navy and a certain captain accused
me of piracy, but he said that he liked that kind of piracy as that was for
Army work.

[2252] Mr. ErstoN. Were any of these things brought to the attention of
the Hawaiian Command of the Army?

Mr. HoFFMAN, Yes, they were, and as a result, Colonel Wyman was relieved.
They were bronght to General Emmon’s attention by Colonel Lyman who sue-
ceeded Colonet Wyman and who later became General Lyman, who is now de-
ceased. In fact, things got so bad with the accounting department of the U. 8.
Army Engineers that the businessmen of Honolulu were practically on the verge
of bankruptey as there had been no bills paid for months.

Mr. Erston. That was after the attack?

Mr. HoFFMAN. Before.

Mr, ErstoN. When was Colonel Wyman relieved?

Mr. HorrMAN. February 1942.

Mr. EustoN. That was after the attack.

Mr. HorrMaN. I know, but the bills had accumulated for six months before
that.

Mr. Erstox., When were these things called to the attention first of General
Emmons or whoever was in command of the Hawaiian area?

Mr. Horraan. I could not answer that. I conld not say that but it must have
been going on some time prior to the attack. .

Mr. ErstoN. General Short was in command, was he not?

Mr. Horrman. General Short, prior to December 7, yes.

[2253] Mr. Euston. Did General Short ever have called to his attention .
any of these things that yon have described for us this morning?

Mr. HorrFmAN. That T would not know definitely, sir.

The CHAmMAN. Whose duty would it have been to call his attention to it
when these things were discovered?

Mr. HorFMmAN. I imagine it would have been the duty of the commanding
officer, known as G-2.

The CHAIRMAN. Who was he?

Mr. HorFrMaN, At that time, it was Colonel Weddington, assisted by Colonel
Farnham,

Mr. Erston. Did the Army not employ inspectors on these projects?

Mr. HorrMaN. Yes, there were inspectors.

Mr. ErstoN. Under whose jurisdiction were they?

Mr. HorFMAN., They were under Wyman.

Mr. ErLsToN. Where is Wyman now ?

Mr. HorFMAN. I do not know.

Mr. ErLsToN. Is he still in the Army?

Mr. HoFFrMAN. Yes, he is still in the Army.

Mr, Buntox. I have been informed by the War Department he is in England.

Mr. LrstoN. Does he have charge of any projects in England, or what is he
doing?

Mr. HorrMAN. I would not know. I have not heard of Wyman [2254] . in
months.

I was finally sent down to the North Island Naval Base and T thought perhaps
I would go to work for the Navy and I was to finish np the $22,500,000 base down
there, but 1 found the Navy was not any better than the Army, so I left them
both.

Mr. ErstoN, You were there when Justice Roberts came over to make an
investigation?

Mr. HorrMAN. He was there.

-Mr. ErstoN. Were auy of these things brought to his attention?

Mr. HorFMAN. 1 do not know.

Mr. Erstox. Did not the committee go out on the field and go around the
istand and make some investigation?

Mr. HorFmaN. They did not make an investigation in that field or that area.
They were not there.

Mr. Erston. Did they not call any of the witnesses to these things before
them and interrogate them?

Mr. HorrdAN. They called none of the superintendents that I know of. In
fact, we did not know they were there for a few days after they got there; but
they were not particularly looking for that.
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Mr. ErstoN. What were they looking for?

Mr. HorFFMAN. I do not know. Nobody has ever found out.

Mr. ELsToN. You, of course, knew they were sent over for the purpose of find-
ing out how it was possible for the Japs to [2255] bomb Pearl Harbor and
other installations on December 7th. The things that you have detailed to us
today were certainly matters which should have been brought to the attention of
that committee and would have been very helpful to the committee in making a
report. Do you know of any effort that was made by anyone to bring these things
to the attention of the committee?

Mr. HoFFMAN. I do not, sir.

Mr. ErstoN. Did you make any effort?

Mr. HorFMAN. I was nobody over there and I am nobody over here. There
was nothing that I could do or say or get before that committee to explain any-
thing.

Mr, ELsToN. You were not in the Army.

Mr. HorrMAN. No, I was a civilian.

Mr. ELSTON. As a civilian, you had a perfect right to bring these things to the
attention of the committee.

Mr. HorrFMAN. Yes, I should have done that, but there were more important
men who knew more about it, the contractors themselves, Colonel Wyman and
his pledge of duty to support any and all action that would solve any detrimental
action against his command.

Mr. ELsToN. You would not expect Colonel Wyman to do it because, in doing
s0, he would necessarily expose his own mismanagement.

Mr. HorrMAaN. Then he has violated his oath of office.

[2256] Mr. ELsToN. When did you ecall it to anybody’s attention?

Mr. HorFMAN. I did not bring it to anybody’s attention. I brought this to
nobody’s attention. I have kept quiet and I wanted to forget it.

After I finished my work in San Diego, [ went to Mexico to do some work for
the Mexican Government.

Mr. ELsToN. Of course, I think it is commendable that it is brought out even
now but I was simply trying to find out why it was not brought out any sooner,
because these are very serious things and I think it is highly important that we
know about them ; and the more we know about these things the better. I have
always felt that there were a lot of things that occurred over there that we did
not know about; and even though it may be late, we ought to know about them
NOw.

Mr. Burton. I would like to ask at this point if a copy of this report of yours
was ever delivered to any official?

Mr. HOFFMAN, No,

The CHAIRMAN. Who is that report to?

Mr. HorrMaN. Let me explain that veport for just a moment, if I may. After
the completion of my contract, and I wanted to get out of there, realizing some
day there would be an accounting of that job and the reasons for its delay; the
job was not doing me any good and I could not do any more good because I had
lost faith and confidence, I went up to see Colonel Lyman and told him that my
contract had expired and that I [2527] wanted to leave the island with
my family. My family was there with me.

Colonel Lyman told me they had a comimission as a colonel ready for me and
all I had to do was te@ step from one to the other and I was off to the races. I
told Colonel Lyman that I would aceept no colonel’s commission; that I wanted
four stars or nothing. In other words, I did not want it in the first place because
it was not suitable. After the incompetency of the U. S. Engineers over in
Hawalii, I could not stand as a practical engineer and take orders from a man
who was a superior in rank, who did not know what he was going to do; and I
felt I could do much better staying a civilian and helping to do the work that
Wwias necessary.

The argument became very heated with the result that Colonel Lyman threat-
ened me that I would not leave the island until he got damn good and ready.

The CHAIRMAN. Who was that?

Mr. HorryaN. Colounel Lyman, who later becamne General Lyman,

1 went home that night and thought the matter over and finally decided to
appeal to some other rankiug officers, and I did. I appesled to General Farthing
who was the commanding general of the Seventh Air Force Command and it
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appeared that General Farthing did not have meh use for Colonel Lyman and
he told wme that I had no worry, that [ would he going home in about two or
three weeks—hut would I write a report about what 228 was goiug on
in ITawaii?

Mr. Manrtix. When was that?

Mr. HorrymaN, This was in April 1042,

General Farrimixe ealled in oo Colonel Rice of the Inspector General's Office
and said, I do not want to Blackmail you but if yon will write a report about
conditions with sowe original exhibits showing the stoppages which have hurt
the Air Corps from going ahead and completing their defenses of 1T owaii, 1 will
see what you get hone.”

The Cuamgymax. Of the record.

( Discussion was had outside the record.)

Mr., Burrox. Will you continne with yonr stater:ent, Mr. Hoftmau?

Mr. Horryax. ‘The halance of the white men at the camp disturbed the camp
%0 badly by getting drunk, that it come to the attention of Colonel Farnham, the
commanding oflicer, who threatened to have the camp removed unless it was
stopped immediately, I eventually disposed of most of these men to other fields.
Thix was known to Colonel Wyman and the U, 8. Engineers, and the Area En-
gineer, 'aul J. Lynch, hacked me up. .

Personally, had it been possible to have resigned my position in Hawaii as
early as June 1941, without breaking o contract, I would have lett at that time,
realizing that the job was badly mismanaged: that it would do ne no good in
the future as a reference, or as an accomplishment.

[2239) About the Jupanese, it was ditlicult to <ay whether they were loyal
or not. I will trathfully tell you that the best work performed, and the quiekest,
was done by the Japatese help. The American-born Japanese, most ot whom had
brothers in the United States Arvmy belonging to the 288th Infaptry, or some
relative who had bheen in the Ariny long before the attack took place, I have
heard through the Arnay Intelligence, who made another examination of all the
Japanese working for the contractor, that only one Japavese had been removed
from Bellows Field after the attack.

An amusing incident ocarred during September of 1941 when it was decided
to place an cight-incl ritle on the ledge oft the Diamond Head Lighthouse, ‘TThe
only available road ix known as the Diamond Iead Road arcund the south end
of the ixland, aud dne 1o the height of the ledge, it was necessary to do all the
preliminary work and hoist the base of the ritle, as well as the rifle itself, off
of the road proper to the top of the ledge, which was abont 100 feet, The plans
showing how the rifle was to be installed were stamped secret and had to be
retimrned 1o the oflice every evening betore tive o'clock and could not be taken
out until nine o'clock in the morning.  Still, every Japanese driving along the
road was able 10 stop without molestation and watch every opevation in the
mounting of this vitle, The seerecy was only for the Americans, the Japanese
had access to the complete operation.

[2260] Mr. DvrroN. Ou what date did yon leave Hawaii?

My Horveax, May & 1942,

Mr. Burrox. Did you then hecome associated in the performance of any other
contracts?

My, IIorraaN. I embarked from [Honolulu on May 2. 1942, arrviving ten days
later in San Francisco, where T was immediately contiugggd by Colonel Theo-
dore Wyman.

Mr. Burron. Had he left Hawaii?

My, HorraraN, He left in February of 1912,

Mre. Burton. We can stop rvight there, Mr. Chairman.,

The CHAIrMAN. AN rvight., The committee will stand adjourned antil Thurs-
day morniug at ten o'clock.

(Wherenpon, at 12: 05 o'clock p. m. an adjournmment was taken nutil 10: 0o
o'clock a. ui, Thursday, Jannary 27, 1944.)
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